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REVISTA PRESEI 

 

 

 Florin Cîțu: Contribuția la Pilonul II va fi crescută la 6% în 2021, cât cere 

legea 

Contribuția la Pilonul II de pensii administrate privat va fi crescută la 6% în anul 

2021, a anunțat marți seară ministrul Finanțelor Publice, Florin Cîțu, potrivit 

Mediafax. 

 

„Din 2021 revenim să creștem contribuția la pilonul II de pensii, gradual, în primă 

fază cred că o să fie 5% și apoi 6%, așa cum cere legea. Astăzi este 3,75%. Și nici 

așa nu va fi de ajuns. Trebuie să reformăm sistemul de pensii, pentru că altfel nu 

vor mai fi bani de pensii (în viitor)”, a precizat ministrul Finanțelor, Florin Cîțu, la 

Realitatea Plus. 

 

El a reiterat că trebuie venit cu o viziune pe termen lung pentru sistemul de pensii 

și că nivelul pensiei minime a fost înghețat pentru că acei oameni nu au contribuit. 

„Nu știu dacă este corect sau nu este corect (ca pensiile minime să fie înghețate). 

Dar este corect să crească în fiecare an pentru oameni care nu au contribuit, nu au 

avut nicio contribuție niciodată la sistemul de pensii. Aici este o discuție despre cât 

trebuie să crească și cum trebuie să crească și salariul minim. Trebuie găsit un 

algoritm de care să legăm (creșterea salariului minim)”, a spus ministrul. 

 

Cîțu a mai precizat că banii pentru majorarea cu 40% a pensiilor de la 1 septembrie 

2020 sunt incluși în buget. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Ministrul Muncii cere ANOFM să spună cui a dat banii pentru stimularea 

angajărilor: ”Scoatem totul la lumină” 

Ministrul Muncii, Violeta Alexandru, a anunțat în noaptea de luni spre marți, pe 

Facebook, că va cere astăzi Agenției Naționale pentru Ocuparea Forței de muncă 

să spună cum s-au cheltuit și la ce firme au ajuns subvențiile date pentru stimularea 

angajărilor. 

”Ca să facem treabă, mai întâi curățăm! Cea mai bună curățenie: scoatem totul la 

lumină. Mâine dimineață Ordinul prin care cer să se centralizeze și să se publice 

subvențiile, la zi, din toată țara, pentru angajarea șomerilor, pleacă spre ANOFM. 

Mulți bani europeni au fost la dispoziția ANOFM-urilor pentru a le acorda firmelor 

ca să angajeze persoane peste 18 ani sau peste 45. Vom afla cum s-au dat, 

transparent sau preferențial și ce s-a întâmplat cu banii. Mă interesează 

rezultatele”, scrie Alexandru pe rețeaua de socializare. 

 

Ministrul Muncii spune că ”nicio firmă care a făcut treabă nu are de ce să fie 

deranjată de măsura mea. Vrem același lucru: corectitudine și cât mai mulți oameni 

în piața muncii din România. Nu regret că mai și deranjez - lucrurile care nu sunt 

în regulă.” 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Violeta Alexandru: Există un surplus de 150.000 de angajați în 

administrație. În mod evident vor fi niște scăderi 

Ministrul Muncii, Violeta Alexandru, a confirmat marţi seara, la Digi 24, că există 

un surplus de 150.000 de oameni în administraţie și că va proceda la o reducere a 

personalului din ministerul pe care îl conduce, dar numai după o analiză riguroasă. 

„Nici cu răzbunare şi nici cu dorinţa de a demonstra ceva, ci doar de a eficientiza”, 

a precizat Violeta Alexandru. 

Există o evaluare a surplusului de forță de muncă din administrație: sunt 150.000 

de oameni. Sunteți de acord cu această evaluare? a fost întrebată Violeta 

Alexandru. 
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„Da. Aici erau şi cifrele pe care le avem. (...) Nu e vorba de a fi înlocuiţi total, 

parţial, aşa, fără nicio analiză. Constatarea mea, la Ministerul Muncii cel puţin, şi 

sunt în plină evaluare în minister - urmând ca în foarte scurtă vreme să le finalizez 

şi pe cele de la Casele Naţionale de Pensii, cu ANOFM (Agenţia Naţională pentru 

Ocuparea Forţei de Muncă n.r), AJOFM, Inspecţia Muncii, cu ITM-urile 

(Inspectoratele Teritoriale de Muncă n.r), respectiv ANPIS (Agenţia Naţională 

pentru Plăţi şi Inspecţie Socială n.r), se întâmplă în paralel, dar am avansat puţin cu 

situaţia de la Ministerul Muncii - impresia mea este că muncim mult, ne agităm 

mult şi nu avem eficienţă”, a spus ministrul muncii. 

„O concluzie la care am ajuns este că sunt activităţi intense în unele dintre 

compartimentele serviciilor din minister, problema este că nu avem eficienţă, pe de 

o parte, şi că nu ştim să normăm munca de aşa manieră încât să ajungem la rezultat 

şi atunci da, probabil tot timpul vor fi justificări că e nevoie de oameni mai mulţi, 

că sunt necesari angajaţi în plus. Fiecare manager, fiecare conducător de instituţie 

ar trebui să ştie foarte bine potenţialul oamenilor, să găsească o justă măsură între 

momentul în care simte că sunt încărcaţi suficient şi atunci e nevoie să se găsească 

cu adevărat specializarea sau tema, domeniul în care are nevoie de resursa 

suplimentară şi unde ne-am specializat - că avem şi această realitate în sistemul 

public - în a trage de timp. Fac o lucrare vreo două săptămâni, o gândesc ec. şi de 

fapt acolo rezultatul se putea atinge într-o mult mai scurtă perioadă", a spus 

Alexandru. 

 

Întrebată ce se va întâmpla cu surplusul de 150.000 de angajați, ministrul a precizat 

că mai întâi se va face o evaluare riguroasă, iar apoi „în mod evident vor fi niște 

scăderi”. 

 

„Eu vă spun cinstit că optica acestui cabinet este să se facă o evaluare cât se poate 

de serioasă. Nu ştiu dacă o să fie farmacie, dar eu cel puţin mă ţin serios de treabă. 

Nu am răzbunări, nu am nimic cu nimeni, dar am evaluat cu toată rigoarea. Unde 

este eficienţă, unde am nevoie de oameni cu o anumită calificare, încerc să 

comasez anumite direcţii şi anumite servicii în care consider că o împreunare a 

expertizei, de exemplu în partea de statistică şi de analiză de date, eu cred că toate 

deciziile care s-au luat în ultimul an cu privire la salarizare s-au luat inerţial, s-au 

luat istoric.  
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Nu a făcut nimeni o analiză în profunzime. (...) Deci vom face o analiză, în mod 

evident vor fi nişte scăderi, dar nu vor fi făcute nici cu răzbunare şi nici cu dorinţa 

de a demonstra ceva, ci doar de a eficientiza”, a mai spus Violeta Alexandru. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Scandal pe tema poluării. Firea către ministrul Mediului: Mutați-vă din 

București, dacă nu vă place în București! 

Ministrul Mediului, Costel Alexe: „Noi să ne mutăm din București, doamnă?” 

Ministrul Mediului Costel Alexe și Gabriela Firea au avut, marți seară, un schimb 

de replici cu privire la poluarea din Capitală, cel dintâi reproșându-i că Primăria nu 

a luat măsuri pentru îmbunătățirea calității aerului. „Mutați-vă din București, dacă 

nu vă place în București”, îi răspunde Firea, potrivit Mediafax. 

„Sunt revoltat. Ministerul poartă o corespondență și i-am pus în vedere Primăriei 

Capitalei de fiecare dată că trebuie să se preocupe să identifice soluții pentru că 

Bucureștiul astăzi produce un milion de tone de deșeuri pe an din cele 6 pe care le 

produce România”, a declarat ministrul Mediului, Costel Alexe, la Antena3. 

În replică, primarul general Gabriela Firea a spus că Primăria Capitalei a luat 

măsuri pentru imbunătățirea calității aerului, iar faptul că Bucureștiul este pe locul 

4 în privința poluării și nu pe primul înseamnă că proiectele derulate au dat roade. 

„Faptul că avem din ce în ce mai multe mașini proprietate personală de aproape 

unică folosință e un fapt îngrijorător. De aceea, facem campanii ca cetățenii să 

folosească transportul public în comun. Foarte multe autobuze merg goale pentru 

că avem obișnuința de a circula cu autoturismul personal”, a spus Firea la același 

post de televiziune. 

Ministrul Mediului, Costel Alexe: „Noi să ne mutăm din București, doamnă?” 

Firea a mai spus că Guvernul PNL îi menționează numele în discuții privind 

poluarea doar pentru a exista un țap ispășitor. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/scandal-pe-tema-poluarii-firea-catre-ministrul-mediului-mutati-va-din-bucuresti-daca-nu-va-place-in-bucuresti-1242100#highlight-1242100-1
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/ministrul-mediului-o-ataca-pe-gabriela-firea-pe-tema-poluarii-din-bucuresti-minte-opinia-publica-1241887
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/ministrul-mediului-o-ataca-pe-gabriela-firea-pe-tema-poluarii-din-bucuresti-minte-opinia-publica-1241887
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„S-au făcut lucruri și se vor face. Este foarte bine că e preocupat (ministrul 

Mediului, n.r.). Partea proastă este că ai tăi colegi nu au făcut în Consiliul General 

pentru a îmbunătăți calitatea mediului și dumnealui vine și ne dă lecții. Nu mi-a 

pronunțat numele, dar toți știu cine e primar general”, mai spune Firea. 

La rândul lui, Costel Alexe spune că bucureștenii respiră în fiecare zi aer poluat 

deoarece municipalitatea nu ia măsuri în acest sens. 

Firea i-a răspuns: „E foarte rău că un ministru nu știe ce se întâmplă în București. 

(...) Mutați-vă din București, dacă nu vă place în București!”. 

Alexe: „Noi să ne mutăm din București, doamnă? Dumneavoastră ar trebui să aveți 

o administrație performantă”. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ministrul Transporturilor: Trebuie să ne împrumutăm, să creștem gradul 

de îndatorare, pentru infrastructura rutieră și feroviară 

Ministrul Tansporturilor, Lucian Bode, a declarat la Digi24 că în acest moment 

România ar avea nevoie de 40 de miliarde de euro pentru a-și pune la punct 

infrastructura rutieră și feroviară. Investițiile ar trebui făcute pe parcursul 

următorilor 10 ani, din împrumuturi externe. Ministrul a declarat că în 2020 ar 

putea fi dați în folosință între 45 și 100 de kilometri de autostradă. 

 „Din fonduri europene o să avem bani, dar puțini, și atunci trebuie să ne îndreptăm 

către partenerii financiari externi, să ne împrumutăm, să creștem gradul de 

îndatorare al țării, pentru că în acest moment este sub media europeană. Am avea 

nevoie de 40 de miliarde de euro în următorii 10 ani pentru a pune la punct 

infrastructura rutieră și feroviară. România își permite acest lucru”, a declarat 

Lucian Bode. 

Ministrul Transporturilor susține că în 2020 au fost alocați suficienți bani de la 

buget pentru proiectele de infrastructură, în ciuda criticilor venite de la cei 

care monitorizează stadiul lucrărilor. 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/transporturi/asociatia-pro-infrastructura-avertizeaza-ca-proiecte-importante-sunt-subfinantate-in-2020-1241874
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„Am avut o execuție în 2017 de 8,1 miliarde de lei, în 2018 de 7,5 miliarde, în 

2019, 11,2 miliarde. Avem 12,1 miliarde de lei bani alocați prin legea bugetului. 

Pe fonduri europene am avut anul trecut 5,9 miliarde de lei alocați, am executat 4,2 

miliarde, iar în acest an avem 6,4 miliarde. Este falsă ideea că nu sunt alocări 

suficiente. Noi am respectat legea și am alocat pe anumite plafoane sume echilibrat 

pe fiecare obiectiv. Dacă pe un anumit tronson există stadiu fizic mai mare putem 

să mutăm de pe un obiectiv unde e un stadiu fizic mai mic. Bani sunt, doar să fi 

mobilizare, seriozitate, să se vadă stadiul fizic și în teren” susține ministrul 

Transporturilor. 

Lucian Bode a menționat că în acest moment sunt în lucru 134 de kilometri de 

autostradă iar până la finalul anului ar putea fi dați în folosință între 45 și 100 de 

kilometri. 

„Avem șantiere deschise pe 134 de kilometri de autostradă. (...) Între 45 și 100 de 

kilometri de autostradă vor fi gata anul acesta. Dar eu mă feresc totuși să dau 

termene așa cum au făcut alții” 

Despre autostrada spre Brașov: Am făcut 6 ore. Frustrarea este mare 

Ministrul Transporturilor a declarat că până la finalul lunii ianuarie Executivul 

trebuie să ia o decizie în privința finanțării autostrăzii Comarnic-Brașov. Însă, până 

la finalizarea acestei investiții este necesară reabilitarea drumurilor județene care ar 

putea prelua din traficul de pe Valea Prahovei. 

„Autostrada Comarnic Brașov este exemplu de cum să îți bați joc de România. Noi 

trebuie să împărțim în două ca termene și așteptări: pe termen scurt și mediu și pe 

termen lung. Pe termen scurt trebuie să rezolvăm cele două variante ocolitoare 

Comarnic și Bușteni. Trebuie să rezolvăm într-un timp scurt pentru că bani sunt. 

Până la sfârșitul lunii ianuarie prim-ministrul va ieși și va spune care este soluția. 

Avem un drum județean Câmpina-Valea Doftanei-Săcele, 61 de km. Jumătate 

astfaltat, jumătate pietruit. Cel pietruit este prins în PNDL. Trebuie să îl facem 

funcțional pentru micul trafic. Ar fi 18 milioane de euro, cred că ne permitem 

acești bani. Ar putea fi folosit pentru traficul mic. 
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Componenta de autostrată, ar trebui să decidem în legătură cu acel PPP, în care eu, 

personal, nu cred. Am avut deja discuții cu Banca Mondială, BEI, BERD, parteneri 

tradiționali. Nu cred în variantă de PPP propusă de guvernul PSD pentur că aceste 

variante, în Europa, ce au făcut? Au redus numărul de kilometri, au mărit perioada 

de execuție, au triplat prețul. 

O variantă de PPP în care îi aduci alături pe partenerii financiari externi este 

posibilă, dar în același timp România își permite să investească 1 miliard de euro 

pe un proiect multianual”, susține Lucian Bode. 

Ministrul Trnsporturilor a spus că s-a simțit „frustrat” pentru că a făcut 6 ore până 

la Brașov. 

„Am făcut 6 ore și jumătate de la București la Brașov. Frustrarea e cu atât mai 

mare cu cât ești într-o funcție de decizie” 

Autostrada Unirii mai așteaptă 

În privința autostrăzilor din zona Moldovei, Bode susține că există finanțare pentru 

finalizarea studiului de fezabilitate a autostrăzii A7 - Ploiești-Buzău-Focșani-Siret, 

în timp ce pentru autostrada Unirii urmează să fie luată o decizie în perioada 

următoare. 

„Pentru Moldova, pentru că am auzit că nu alocăm bani, fals! Să vorbim de 

autostrada A7 Ploiești Buzău Focșani Siret. Noi avem în acest moment în execuție 

studiul de fezabilitate plus proiectare, am alocat toți banii, în septembrie 

antreprenorul va preda această documentație, mai are patru luni pentru obținerea 

avizelor și vom putea scoate la licitație. La sfârșitul anului vom putea scoate la 

licitație această austostradă. 

A8-Autostrada Unirii, în acest moment am alocat toți banii pentru tronsonul Târgu 

Mureș-Târgu Neamț pentru cei 200 de km. La mijolocul acestui an așteptăm 

antreprenorul să predea studiul de fezabilitate. Pe celalalt tronson Târgu Neamț-

Iași avem iar un PPP care nu știm în ce stadiu e. Până la finalul anului trebuie să 

luăm o decizie ce facem cu acest PPP. 
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Eu cred că fondurile europene disponibile pentru documentație pot fi folosite și 

pentru tronsonul Târgu Neamț - Iași”, a mai precizat ministrul Transporturilor. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Ministrul Transporturilor contrazice asociația Pro Infrastructura: Avem 

bani să finalizăm cei 134 de kilometri de autostradă care sunt în lucru 

Compania Naţională de Administrare a Infrastructurii Rutiere (CNAIR) are banii 

necesari pentru realizarea celor 134 de kilometri de autostradă care sunt în lucru în 

prezent, însă este nevoie de "mobilitate şi seriozitate", susține ministrul 

Transporturilor, Lucian Bode. Asociația Pro Infrastructura a avertizat marți că mai 

multe mari proiecte de infrastructură rutieră aflate în lucru - printre care Autostrada 

de Centură a Bacăului, Autostrada A10 Sebeș - Turda, drumul expres Craiova - 

Pitești sau Podul peste Dunăre de la Brăila - au alocări bugetare insuficiente pentru 

2020. 

"Avem 12,1 miliarde de lei bani alocaţi, cu 70% mai mult faţă de 2018, spre 

exemplu, prin legea bugetului. Pe fonduri europene, am avut anul trecut 5,9 

miliarde de lei alocaţi, am executat 4,2 miliarde, iar în acest an avem 6,4 miliarde, 

adică 1,3 miliarde de euro. Dacă ar fi să finalizăm cei 134 de kilometri care sunt în 

diferite stadii de execuţie, ne vor rămâne bani. Deci este falsă ideea că nu avem 

bani sau nu sunt alocări suficiente", a spus, la Digi 24, ministrul Transporturilor, 

citat de Agerpres. 

El a susținut că au fost alocate "sume echilibrate" pe fiecare obiectiv, dar, conform 

legii, dacă pe un anumit tronson există stadiul fizic mai mare decât alocările prin 

buget, există posibilitatea ca anumite sume de bani să fie mutate de la un obiectiv 

unde stadiul fizic este mai redus. 

"Eu vorbesc strict de bugetul CNAIR pe componenta de autostrăzi şi drumuri 

naţionale. Pentru drumuri naţionale am avut 1,6 miliarde anul trecut pentru 

asfaltări, plombări, reparaţii şi anul acesta estimăm că vom depăşi această valoare. 

Deci bani sunt, doar (este nevoie de - n.r.) mobilizare, seriozitate, o relaţie corectă 

între beneficiar, antreprenorul general şi subcontractori, dacă ei sunt plătiţi, atunci 

există şi stadiul fizic în teren", a mai susținut Bode. 
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Mai multe mari proiecte de infrastructură rutieră aflate în lucru - printre care 

Autostrada de Centură a Bacăului, Autostrada A10 Sebeș - Turda, drumul expres 

Craiova - Pitești sau Podul peste Dunăre de la Brăila - au alocări bugetare pe 2020 

insuficiente, atrage atenția Asociația Pro Infrastructura. "Deși, declarativ, vor fi 

prioritizate principalele investiții pe fonduri europene aflate în derulare, lucrurile 

nu par să stea așa”, susține ONG-ul. 

Potrivit asociației, un alt proiect drastic subfinanțat este Autostrada Sebeș-Turda. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Educaţiei asigură cadrele didactice că vor primi cele două 

majorări salariale în acest an 

Ministrul Educaţiei şi Cercetării (MEC), Monica Anisie, a dat asigurări marţi că 

profesorii vor primi în acest an cele două creşteri salariale prevăzute de la 1 

ianuarie şi de la 1 septembrie şi a precizat că există banii necesari în buget. 

 

"Banii sunt prevăzuţi în buget, în Legea bugetului. Bugetul a fost aprobat. Nu 

înţeleg de unde să apară aşa ceva. Ministerul Educaţiei are prevăzut în buget banii 

(n.r. - pentru creşterile salariale) şi pentru 1 ianuarie şi pentru 1 septembrie. (...) Nu 

înţeleg de unde a pornit treaba aceasta, mai ales că Legea bugetului a fost 

promulgată. (...) Noi am prevăzut în buget banii respectivi. (...) Îi asigur pe colegii 

mei că vor fi aceste creşteri salariale", a declarat ministrul Educaţiei pentru 

AGERPRES. 

 

Monica Anisie a spus că Ministerul Finanţelor şi-a dat acordul atunci când s-a 

propus bugetul cu cele două creşteri salariale. 

 

Reprezentanta MEC a precizat că PNL respectă Legea salarizării. 

 

"Noi am spus dintotdeauna: PNL respectă Legea salarizării. (...) Să lăsăm faptele 

să vorbească, şi nu manipulările altora", a mai afirmat demnitarul. 

 

https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23584457-autostrada-sebes-turda-centura-bacaului-podul-peste-dunare-braila-drumul-expres-craiova-pitesti-cateva-dintre-proiectele-subfinantate-noul-buget-pro-infrastructura.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23584457-autostrada-sebes-turda-centura-bacaului-podul-peste-dunare-braila-drumul-expres-craiova-pitesti-cateva-dintre-proiectele-subfinantate-noul-buget-pro-infrastructura.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23584457-autostrada-sebes-turda-centura-bacaului-podul-peste-dunare-braila-drumul-expres-craiova-pitesti-cateva-dintre-proiectele-subfinantate-noul-buget-pro-infrastructura.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23584457-autostrada-sebes-turda-centura-bacaului-podul-peste-dunare-braila-drumul-expres-craiova-pitesti-cateva-dintre-proiectele-subfinantate-noul-buget-pro-infrastructura.htm
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În presă a apărut marţi informaţia potrivit căreia profesorii nu ar mai primi 

majorarea salarială de la 1 septembrie şi că nu ar fi bani suficienţi în buget.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 MediaSind solicită reintroducerea disciplinelor Deontologie şi Dreptul 

comunicării în toate programele de comunicare publică din România 

Sindicatul Român al Jurnaliştilor MediaSind susţine şi semnează demersul 

mediului academic, al principalelor organizaţii profesionale din media şi a 

societăţii civile privind menţinerea a două materii fundamentale pentru jurnalism - 

Deontologia şi Dreptul comunicării/Legislaţia media - în examenele de finalizare a 

studiilor. 

 

În acest sens, MediaSind a adresat o scrisoare deschisă către Agenţia Română de 

Asigurare a Calităţii în Învăţământul Superior (ARACIS) în care solicită să îşi 

asume public "protejarea valorilor democraţiei, pieţei libere şi ale statului de 

drept", prin reintroducerea explicită a disciplinei Deontologie în rândul 

disciplinelor obligatorii şi a disciplinei Legislaţie media/Dreptul comunicării în 

rândul disciplinelor recomandate, pentru toate programele de comunicare publică 

din România. 

 

"Noi, reprezentanţi ai mediului academic, ai mediului de afaceri şi ai societăţii 

civile din România, cerem Agenţiei Române de Asigurare a Calităţii în 

Învăţământul Superior (ARACIS) îndreptarea unei erori materiale din documentul 

care stabileşte standardele domeniului Ştiinţele Comunicării pentru universităţile 

publice şi private din România. Necorectarea cu celeritate a acestei erori materiale 

poate avea consecinţe foarte grave, pe termen lung, atât pentru mediul universitar 

românesc, cât 

şi pentru statul de drept, democraţia şi piaţa liberă din ţara noastră. Mai precis, 

cerem reintroducerea explicită a disciplinei Deontologie în rândul disciplinelor 

obligatorii şi a disciplinei Legislaţie media/ Dreptul comunicării în rândul 

disciplinelor recomandate, pentru toate programele de comunicare publică din 

România", se arată într-un comunicat al organizaţiei sindicale remis marţi 

AGERPRES. 
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Potrivit sursei citate, cele două materii fundamentale pentru orice profesionist în 

comunicare publică dintr-o ţară cu democraţie şi piaţă liberă funcţionale apăreau în 

Standardele de calitate în 2017, sub numele Deontologie profesională şi Legislaţie 

în domeniul comunicării (ARACIS, 2017). După revizuirile succesive din ultimii 

doi ani, Deontologia şi Dreptul comunicării au dispărut din lista de materii 

obligatorii, respectiv complementare, pentru Ştiinţele Comunicării, dar apar în 

continuare în Standardele de calitate ARACIS din 2019, la toate celelalte domenii 

coordonate de către Comisia 4 a Agenţiei Române de Asigurare a Calităţii în 

Învăţământul Superior, de la domeniul Asistenţă socială la cel de Ştiinţe militare. 

 

"Efectele erorii materiale din documentele ARACIS au apărut deja în condiţiile în 

care vineri, 13 decembrie 2019, Consiliul Facultăţii de Jurnalism şi Ştiinţele 

Comunicării, din Universitatea din Bucureşti, a votat excluderea disciplinelor 

Deontologie şi Drept din programa de licenţă pentru specializările Publicitate şi 

Comunicare şi Relaţii Publice", spun sindicaliştii. 

 

Facultatea de Jurnalism şi Ştiinţele Comunicării (FJSC) este prima facultate de 

acest fel înfiinţată după 1989. La FJSC au fost lansate primele cursuri de jurnalism, 

de relaţii publice şi de publicitate şi a fost înfiinţată prima Şcoală Doctorală în 

Ştiinţele Comunicării din România. 

 

Potrivit MediaSind, FJSC este principalul furnizor de specialişti de comunicare în 

România, de aproape trei decenii. Este foarte posibil ca fără programele de studii 

de jurnalism, relaţii publice şi publicitate de la Facultatea de Jurnalism şi Ştiinţele 

Comunicării, Universitatea din Bucureşti, democraţia şi piaţa liberă din România 

să se fi dezvoltat mai greu, iar traseul european al ţării noastre ar fi fost diferit, 

afirmă reprezentanţii MediaSind. 

 

"Nu există act profesional în jurnalism, în relaţii publice sau în publicitate dacă 

sunt depăşite limitele legii sau limitele impuse de către deontologia profesiei. Nu 

există act profesional responsabil fără înţelegerea acestor limite. Iar existenţa şi 

apărarea democraţiei, a pieţei libere şi a statului de drept depind de un corp 

profesional în jurnalism, relaţii publice şi publicitate.  
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Deprofesionalizarea în relaţii publice şi publicitate este primul pas în instaurarea 

unui regim autoritar, cu interese reduse în menţinerea transparenţei decizionale în 

instituţiile publice, a transparenţei afacerilor, a pieţei libere. Din păcate, istoria 

recentă a României a demonstrat că un regim totalitar, cum a fost regimul 

comunist, nu permite nici măcar existenţa profesiilor de specialist în relaţii publice 

şi specialist în publicitate, iar jurnaliştii sunt instrumentalizaţi în propagandă şi 

legitimarea puterii abuzive", susţin profesioniştii din domeniu. 

 

Aceştia consideră că necorectarea cu celeritate a acestei erori materiale poate avea 

consecinţe foarte grave, pe termen lung, atât pentru mediul universitar românesc, 

cât şi pentru statul de drept, democraţia şi piaţa liberă din ţara noastră. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Românii sunt printre europenii care reușesc cu greu să-și încălzească 

locuințele. Câți oameni nu și-au permis un cămin călduros iarna trecută 

Românii sunt printre cetățenii europeni care cu greu își permit să își încălzească 

locuința, arată un raport Eurostat. Veniturile mici, prețurile tot mai mari la lemne și 

la gaze, dar și sursele ineficiente de căldură sunt principalele cauze, subliniază 

experții în energie. Pentru moment, vremea ține cu noi, iar iarna blândă înseamnă 

și facturi mai mici. 

Lemnele de foc sunt tot mai scumpe și greu de procurat în unele sate din județul 

Buzău. Un metru cub se vinde cu peste 400 de lei, preț considerat prea mare de 

mulți localnici. 

De nevoie, tot mai mulți săteni din comuna Săhăieni au început să-și încălzească 

locuințele cu cărbuni. Sunt mai ieftini ca lemnele de foc și au putere calorifică 

mare. 

Românii sunt printre europenii care reușesc cu greu să-și încălzească suficient 

locuința. Aproape 10% din populație nu și-a permis un cămin calduros în 2018, 

arată cele mai recente date ale Eurostat. 

Paradoxal, la capitolul sărăcie energetică, stăm mai bine ca alte popoare mai 

bogate, precum italienii și grecii. 
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Dincolo de veniturile mici, sunt și alte motive pentru care românii nu au mereu un 

cămin călduros. Unul dintre acestea: starea precară a rețelelor de distribuție. În 

unele orașe ca Bucureștiul, care depind de sistemele centralizate de energie, 

administratorii de bloc au pregătit facturile pentru ianuarie. Spre deosebire de alte 

ierni, costurile cu încălzirea sunt mai mici. 

Un apartament nu depășește 100-110 lei la căldură pe noiembrie. 

Experții în energie recomandă să evităm pe cât posibil risipa de căldură. Una dintre 

soluții este să nu lăsăm caloriferele pornite la maximum atunci când aerisim 

locuința. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Situația defrișărilor. În 2019, România a pierdut 3 hectare de pădure pe oră 

Ne-am bucurat de ei, i-am admirat, ne-au luminat casele, ne-au găzduit bucuriile, 

ne-au adus prospețime sau noroc, iar acum îi aruncăm la gunoi. Brazii de Crăciun 

sunt cei care ne-au făcut să ne gândim la neglijența pe care o purtăm naturii tot 

anul. De exemplu, defrișările. Ne-am purtat cu pădurile de parcă ne-ar fi sufocat 

până acum. În 2019, România pierdea 3 hectare de pădure pe oră! Vedem ce 

înseamnă asta, ce amenzi s-au dat, și ce măsuri se pun în aplicare anul acesta. 

În ceea ce privește defrișările, regiunea Clujului nu stă deloc bine, asta conform 

celor mai recente statistici. Potrivit Raportului Greenpeace privind tăierile ilegale, 

județul Cluj a fost primul pe țară în anul 2018, urmat de județul Maramureș. 

Acest raport cuprinde cifre oficiale, adică numărul cazurilor identificate de 

autorități. Acest lucru însemnând că numărul tăierilor ilegale ar putea fi mult mai 

mare. 

Așadar, în județul Cluj au fost identificate 587 de infracțiuni de natură silvica, iar 

în Maramureș 524. Numărul fiind în creștere cu 2% față de anul precedent. 

Cât despre cantitățile de lemn tăiat ilegal, cele mai mari valori s-au înregistrat în 

județele Maramureș, aproape 100 de mii de metri cubi, urmat de Bistrița-Năsăud 

cu 17 mii de metri cubi, iar în județul Cluj 6836 de metri cubi de lemn tăiat ilegal. 
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Cele mai multe infracțiuni silvice au fost identificate de Inspectoratul Județean de 

Poliție urmat de Garda Forestieră și Jandarmerie. 

Conform celor care au făcut studiul, autoritățile reușesc să depisteze doar 1% din 

totalul tăierilor ilegale care au loc în România. 

La nivelul județului Dolj, din totalul de 86.890 de hectare fond forestier, Direcţia 

Silvică administrează la data actuală o suprafaţă de 71.295 ha fond forestier, din 

care 59.861 ha fond forestier public şi 11.434 ha fond forestier privat. Pentru cele 

11.434 ha de fond forestier privat se asigură paza şi serviciile silvice atât în baza 

contractelor de prestări servicii silvice încheiate cu persoanele fizice şi juridice, 

proprietari ai acestor suprafeţe. 

Administrarea fondului forestier şi implicit paza acestuia, a fost desfaşurată printr-

un număr de 185 cantoane silvice, structurate în 33 districte la nivelul celor nouă 

ocoale silvice. 

Numărul infracțiunilor este în ușoară scădere faţă de aceeaşi perioadă a anului 

2018, înregistrându-se în acest an un număr de 22 infracţiuni pentru tăieri ilegale 

de arbori şi sustrageri de material lemnos, cu un număr de 2 infracţiuni mai puţine 

decât anul trecut. În ceea ce priveşte numărul de contravenţii aplicate pentru tăieri 

ilegale de arbori , acesta a scăzut cu 95 astfel de acte, înregistrându-se în acest an 

un număr de 189 contravenţii pentru tăieri ilegale de arbori,  cu o valoare a 

amenzilor de 697.000 lei. 

În ceea ce priveşte acţiunile comune de control a circulaţiei materialului lemnos 

împreună cu organele de poliţie şi jandarmerie, în urma acţiunilor întreprinse s-au 

confiscat  106 mc material lemnos. 

Volumul tăiat ilegal din fondul forestier administrat de D.S.Dolj pentru care s-au 

întocmit documente de sancționare este de 484 mc, din care 199 mc este constatat 

prin infracţiuni şi 285 mc prin contravenţii. Din acest volum, 61 mc au fost 

înregistraţi ca tăieri ilegale în fondul forestier privat pentru care se asigură paza de 

către D.S.Dolj. 

La nivelul Direcţiei Silvice Dolj, se constată un nivel ridicat al faptelor ilegale 

îndreptate asupra fondului forestier, în special pe raza ocoalelor silvice Dăbuleni, 

în zonele Ocolna, Brabeți, Daneți şi Sadova, în zonele Sadova, Mârșani. 
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Și polițiștii doljeni au aplicat sancțiuni hoților de lemne. În primele 11 luni ale 

anului 2019, la nivelul IPJ Dolj au fost efectuate 835 de controale pentru 

prevenirea şi combaterea delictelor silvice. În cadrul acestora, poliţiştii au verificat 

aproximativ 3.500 de vehicule, iar pentru neregulile constatate au fost aplicate 260 

de sancţiuni contravenţionale. De asemenea, în primele 11 luni ale anului 2019, 

oamenii legii au constatat 216 infracţiuni pentru care au fost intocmite dosare de 

cercetare penală. Ca măsuri complementare, poliţiştii au ridicat în vederea 

confiscării sau stabilirii provenienţei, peste 220 mc. de material lemnos. 

Pentru mai multe dintre județele Moldovei, pădurea reprezintă una dintre cele mai 

importante resurse. Peste 250 de ha împădurite au județele Neamț și Bacău, iar 

Suceava este județul cu cel mai bogat fond forestier din România, peste 340.00 de 

ha de pădure. 

Suceava este și judetul cu cele mai multe firme care activează în domeniul 

exploatării forestiere. Peste 700 de companii au ca obiect de activitate „aurul 

verde", tot mai multe de la un an la altul. 

Suceava este, implicit,  judeţul care  pierde anual cea mai mare suprafaţă de 

pădure. În perioada 2001-2016, s-au tăiat 46.300 de hectare, conform unui studiu 

efectuat de Forest Watch. 

Dincolo de afacerile legale, și piața neagră a lemnului crește spectaculos de la an la 

an. 

Iar mafiei lemnului îi cad victimă nu doar arborii ci și oamenii. 

În septembrie 2019 un pădurar de 50 de ani din Iași a fost omorât de către un minor 

care se afla la furat de lemne într-o pădurea de lângă localitatea Siretel. La  mai 

puțin de o lună, vestea unei alte crime zguduia țara, victima fiind un pădurar din 

Maramureș. Reprezentanții Romsilva dezvăluiau atunci informații îngrijorătoare, 

peste 150 de angajați ai companiei de stat fuseseră agresați în ultimii cinci ani de 

către hoții de lemne. 
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Caraș-Severinul este unul dintre județele fruntașe pe țară în ceea ce privește 

suprafața împădurită. 

Cele peste 400 de mii de hectare împădurite reprezintă 49% din suprafața județului, 

în condițiile în care media pe țară este de circa 26%. Există în jur de 13 mii de 

proprietari persoane fizice. Autoritățile spun că 90% din volumul arborilor tăiaţi 

ilegal s-au identificat în pădurile private neadministrate, ce aparțin  persoanelor 

fizice sau juridice. În 2019 au fost  722 acțiuni pe control silvic, 19 infracțiuni 

privind pagube aduse pădurii prin tăieri ilegale, cu pagube ce depășesc 550.000 de 

lei, 243 contravenții cu o valoare de 512.500. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 EXCLUSIV ZF: Care sunt companiile care vor să intre în camera de date 

deschisă de Exxon pentru vânzarea proiectului de gaze din Marea Neagră: 

Până acum sunt cinci investitori. Raiffeisen este consultantul americanilor 

Întălnire crucială pentru proiectul de miliarde de dolari privind exploatarea gazelor 

în Marea Neagră. Premierul Orban se întâlneşte cu Exxon Mobil 

Adrian Volintiru, CEO Romgaz: Suntem în evaluări să cumpărăm 15%-20% din 

perimetrul Neptun Deep de la Exxon. Am fost invitaţi la consultări de către aceştia 

Subiectul începutului de an pe piaţa de energie este legat de intenţia americanilor 

de la Exxon de a vinde participaţia de 50% în proiectul de gaze din Marea Neagră, 

unde au investit până acum 1,5 miliarde de dolari împreună cu Petrom, care deţine 

cealaltă parte de 50%. 

Eentuala retragere a gigantului petrolier american Exxon din proiectul de explorare 

şi exploatare ulterioară a gazului Neptun Deep din Marea Neagră a suscitat până 

acum interesul fondului american de investiţii Carlyle, al companiei de stat din 

România Romgaz, al OMV (Austria), al Lukoil (Rusia) şi al unui jucător surpriză, 

compania texană Cox Operating LLC, afirmă surse din piaţa gazului din România. 

 

 

https://www.zfcorporate.ro/energie/intalnire-cruciala-pentru-proiectul-de-miliarde-de-dolari-privind-exploatarea-gazelor-in-marea-neagra-premierul-orban-se-intalneste-cu-exxon-mobil-18662213/
https://www.zfcorporate.ro/energie/intalnire-cruciala-pentru-proiectul-de-miliarde-de-dolari-privind-exploatarea-gazelor-in-marea-neagra-premierul-orban-se-intalneste-cu-exxon-mobil-18662213/
https://www.zfcorporate.ro/burse-fonduri-mutuale/adrian-volintiru-ceo-romgaz-suntem-in-evaluari-sa-cumparam-15-20-din-perimetrul-neptun-deep-de-la-exxon-am-fost-invitati-la-consultari-de-catre-acestia-18595279/
https://www.zfcorporate.ro/burse-fonduri-mutuale/adrian-volintiru-ceo-romgaz-suntem-in-evaluari-sa-cumparam-15-20-din-perimetrul-neptun-deep-de-la-exxon-am-fost-invitati-la-consultari-de-catre-acestia-18595279/
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Aceste cinci companii au solicitat până acum acces în camera de date pe care 

divizia de fuziuni şi achiziţii a Raiffeisen o pregăteşte pentru Exxon, Autoritatea 

Naţională a Resurselor Minerale (ANRM) fiind la rândul său implicată în acest 

proces.  

Exxon continuă însă operaţiunile la Marea Neagră şi proiectul de vânzare este la 

rândul său doar o posibilitate în viitor, iar compania va acţiona în funcţie de ce 

oferte va primi. Încă nu este luată decizia de investiţii în exploatare.  

Noul jucător apărut la masă - Cox Operating LLC. - este o firmă fondată de petro-

listul la a patra generaţie Brad E. Cox, care exploatează petrol şi gaze în Golful 

Mexicului, inclusiv în off-shore, adică în ocean. Compania produce în prezent 

circa 85.000 de barili în echivalent petrol pe zi (BOE - bareels of oil equivalent) şi 

a cumpărat în 2018, cu 322 mil. dolari, Energy XXI Gulfcoast Inc., o companie 

care producea circa 25.000 de barili echivalent petrol. Spre comparaţie, OMV 

Petrom extrage petrol şi gaz în cantitate de circa 160.000 BOE pe zi (barili echi-

valent petrol). 

Pentru România este important că OMV, acţionarul majoritar Petrom, care deţine 

50% din proiectul Neptun Deep, şi-a manifestat intenţia de achiziţie. De asemenea, 

este important interesul gigantului Carlyle, care deţine Black Sea Oil and Gas 

(BSOG), compania care este pe cale la rândul său să treacă la exploatarea a 1 mld. 

metri cubi de gaz anual din Marea Neagră în perimetrul Midia. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Consumul, plus 7% la 11 luni din 2019: consumul privat creşte impulsionat 

de vânzările de produse nealimentare, dar vânzările de carburanţi frânează 

puternic 

♦ Cifra de afaceri în comerţul cu amănuntul a urcat în primele 11 luni din 2019 cu 

7% faţă de acceaşi perioadă din 2018 ♦ Vânzările de alimente au un plus de 5,6%, 

vânzările de carburanţi cresc cu 6,6%, dar motorul principal rămân produsele 

nealimentare cu o creştere de 8,5% ♦ La nivelul Uniunii Europene, România se află 

pe locul doi în topul celor mai mari creşteri ale cifrei de afaceri în comerţul cu 

amănuntul. 
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Cifra de afaceri din comerţul cu amănuntul, cel mai important indicator pentru 

consumul privat, a urcat în primele 11 luni din 2019 faţă de aceeaşi perioadă a lui 

2018 cu 7%. Avansul a fost impulsionat de vânzările de produse nealimentare, care 

au consemnat o creştere de 8,5% în perioada ianuarie-noiembrie 2019, prin 

comparaţie cu aceeaşi perioadă a anului precedent, arată datele Institutului 

Naţional de Statistică (INS). Datele INS indică o creştere a vânzărilor de bunuri 

alimentare, băuturi şi tutun în primele 11 luni ale anului trecut de 5,6%, în vreme 

ce avansul vânzărilor de carburanţi a fost de 6,6%. „În perioada ianuarie-noiembrie 

2019 volumul vânzărilor din comerţul cu amănuntul a urcat cu 7% an la an, 

evidenţiindu-se majorarea componentei bunuri nealimentare cu 8,5% an la an, pe 

fondul creşterii venitului real disponibil al populaţiei şi al nivelului redus al 

costurilor reale de finanţare“, notează Andrei Rădulescu, directorul de analiză 

macroeconomică al Băncii Transilvania. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Au intrat în vigoare noile norme UE privind protecția consumatorilor. 

Modificări importante în comerțul online 

Site-urile de comparare a prețurilor vor trebui să informeze consumatorii cu privire 

la criteriile de clasificareConsumatorii vor fi informați când un comerciant a plătit 

pentru a apărea în rezultatele căutării în mediul onlineConsumatorii pot solicita 

despăgubiri atunci când sunt afectați de practicile de marketing înșelătoare sau 

agresiveConsumatorii nu vor mai avea dreptul să returneze produsele pe care, în 

loc să le fi încercat numai, le-au utilizat dejaÎn România, ANPC vrea să includă 

persoane fizice obişnuite care comercializează produse în categoria „operator 

economic”O persoană care vinde constant produse pentru a obţine profit poate fi 

amendată de ANPC 

Noile norme UE privind protecția consumatorilor au intrat în vigoare, acestea 

vizând o mai bună aplicare și modernizare a normelor actuale europene privind 

protecția consumatorilor, în conformitate cu evoluțiile digitale, arată un comunicat 

publicat pe site-ul oficial al Comisiei Europene, potrivit Mediafax. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-1
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-1
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-1
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-3
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-3
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-3
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-3
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-5
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-5
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-5
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consumatori/au-intrat-in-vigoare-noile-norme-ue-privind-protectia-consumatorilor-modificari-importante-in-tranzactiile-online-1242012#highlight-1242012-5
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„Noile norme vor spori protecția consumatorilor în lumea digitală, protecție pe 

care o merită cu prisosință. De asemenea, UE spune ,,NU” produselor vândute ca 

fiind identice cu cele din alte state membre, atunci când este evident că nu e așa. 

Însă aceste noi norme nu vor proteja consumatorii de comercianții necinstiți și de 

escrocherii online decât dacă sunt implementate în mod strict. Încurajez cu 

fermitate toate statele membre să se asigure că noile norme sunt puse în aplicare 

fără întârziere”, a declarat Věra Jourová, vicepreședintele Comisiei pentru valori și 

transparență. 

Noile norme vor asigura, printre altele, o mai mare transparență a piețelor online: 

va deveni mai clar dacă produsele sunt vândute de un comerciant sau de o persoană 

fizică, iar recenziile false vor fi interzise. 

Site-urile de comparare a prețurilor vor trebui să informeze consumatorii cu privire 

la criteriile de clasificare 

În plus, vânzătorii nu vor putea să promoveze în mod fals reduceri de preț, iar site-

urile de comparare a prețurilor vor trebui să informeze consumatorii cu privire la 

criteriile de clasificare. 

Noile norme vor consolida, de asemenea, drepturile consumatorilor prin: 

asigurarea de compensații pentru victimele practicilor comerciale neloiale și prin 

aplicarea de sancțiuni în cazul „unor situații de prejudiciu colectiv” care afectează 

consumatorii din întreaga UE. 

Statele membre au doi ani să transpună directiva în legislația națională pentru a se 

asigura că consumatorii din UE beneficiază de măsuri de protecție mai solide. 

Consumatorii vor fi informați când un comerciant a plătit pentru a apărea în 

rezultatele căutării în mediul online 

Atunci când fac căutări online, consumatorii vor fi informați în mod clar când un 

comerciant a plătit pentru a apărea în rezultatele căutării. În plus, piețele online vor 

trebui să informeze consumatorii cu privire la principalii parametri care determină 

ordinea în care apar rezultatele. Noi drepturi ale consumatorilor pentru serviciile 

digitale „gratuite” — atunci când plătesc pentru un serviciu digital, consumatorii 

beneficiază de anumite drepturi de informare și au la dispoziție 14 zile pentru a 

anula contractul (dreptul de retractare). 
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„Noile avantaje pentru consumatori” vor extinde acest drept la serviciile digitale 

„gratuite” pentru care consumatorii furnizează propriile date cu caracter personal, 

dar nu plătesc bani. Acest lucru s-ar aplica, de regulă, serviciilor de stocare în 

cloud, platformelor de comunicare socială sau conturilor de e-mail. 

Totodată, noile avantaje vor oferi posibilitatea ca o entitate calificată, cum ar fi o 

organizație a consumatorilor, să introducă o acțiune în despăgubire, prin care să 

solicite o compensație ori înlocuirea sau repararea produsului, în numele unui grup 

de consumatori care au suferit prejudicii ca urmare a unei practici comerciale 

ilegale. În unele state membre, consumatorii au deja posibilitatea de a introduce 

acțiuni colective în instanță, dar această opțiune va fi disponibilă acum în toate 

statele membre ale UE. 

Consumatorii pot solicita despăgubiri atunci când sunt afectați de practicile de 

marketing înșelătoare sau agresive 

„Noile avantaje pentru consumatori” vor garanta dreptul consumatorilor din toate 

statele membre de a solicita despăgubiri individuale (de exemplu, o compensație 

financiară sau rezilierea contractului), atunci când sunt afectați de practici 

comerciale neloiale, cum ar fi practicile de marketing înșelătoare sau agresive. În 

momentul de față, nivelul acestei protecții variază foarte mult pe teritoriul UE. 

De asemenea, autoritățile naționale de protecție a consumatorilor vor avea 

competența de a impune sancțiuni eficace, proporționale și disuasive în mod 

coordonat. Pentru încălcările pe scară largă care afectează consumatori din mai 

multe state membre ale UE, amenda maximă aplicabilă va fi de 4 % din cifra de 

afaceri anuală a comerciantului în fiecare dintre statele membre în cauză. Statele 

membre vor fi libere să introducă un nivel mai ridicat al amenzii maxime. 

Consumatorii nu vor mai avea dreptul să returneze produsele pe care, în loc să le fi 

încercat numai, le-au utilizat deja 

„Noile avantaje pentru consumatori” vor înlătura sarcinile administrative inutile 

pentru întreprinderi, inclusiv prin eliminarea obligațiilor societăților comerciale în 

ceea ce privește dreptul de retractare al consumatorilor.  
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De exemplu, consumatorii nu vor mai avea dreptul să returneze produsele pe care, 

în loc să le fi încercat numai, le-au utilizat deja, iar comercianții nu vor mai trebui 

să efectueze rambursarea consumatorilor înainte de a primi efectiv bunurile 

returnate. 

Noile norme introduc, de asemenea, mai multă flexibilitate în ceea ce privește 

modul în care comercianții pot comunica cu consumatorii, permițându-le acestora 

să folosească formulare online sau chat-uri în locul email-urilor, cu condiția ca 

respectivii consumatori să poată urmări comunicările lor cu comercianții. 

„Astăzi transmitem un avertisment puternic comercianților cu privire la faptul că ar 

trebui să respecte normele, nu să le ocolească. Încălcarea la scară largă a normelor 

UE privind protecția consumatorilor poate însemna, pentru o companie, o amendă 

de 4 % din cifra de afaceri anuală. Aceasta va fi o sancțiune suficient de 

descurajatoare și eficace pentru a preveni fraudele comercianților necinstiți. Salut 

această nouă legislație, deoarece stabilește standarde cu adevărat europene de 

protecție a consumatorilor”, a adăugat Didier Reynders, comisarul european pentru 

justiție, potrivit sursei citate. 

În România, ANPC vrea să includă persoane fizice obişnuite care comercializează 

produse în categoria „operator economic” 

În România, Autoritatea Naţională pentru Protecţia Consumatorilor (ANPC) 

informa, în 12 noiembrie anul trecut, că vrea să extindă definiţia operatorului 

economic pentru a include persoane fizice obişnuite care comercializează produse 

pe platforme online ca OLX sau Okazii, după cum arăta un proiect de ordonanţă de 

urgenţă aflat în transparenţă decizională. 

Definiţia operatorului economic se extinde în aşa fel încât comerciant va fi 

considerată „persoana fizică ce desfăşoară activităţi independente, în mod repetat, 

în scopul obţinerii de venit, persoana fizică autorizată şi persoana juridică, care în 

cadrul activităţii sale profesionale fabrică, importă, transportă, depozitează sau 

comercializează produse ori părţi din acestea sau prestează servicii”. 

O persoană care vinde constant produse pentru a obţine profit poate fi amendată de 

ANPC 
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Practic, o persoană care vinde constant produse pentru a obţine profit va fi 

considerată, de legislaţia protecţiei consumatorilor, comerciant, care are obligaţii 

legale de respectat şi în consecinţă poate fi amendată. 

Comercianţii online vor fi obligaţi să respecte toate condiţiile impuse şi 

operatorilor economici societăţi comerciale sau PFA după modificarea legii. De 

exemplu aceştia vor trebui să fie înregistraţi într-o bază de date pentru a putea fi 

verificate posibile abateri de la lege. 

ANPC mai are în vedere prin noul act normativ majorarea amenzilor pentru marii 

retaileri, implicit companiile cu cifre de afaceri foarte mari, şi coborârea plafonului 

pentru amenzile impuse de pildă persoanelor fizice sau magazinelor săteşti. 

Demersul ANPC vine în condiţiile în care consumatorii care cumpără produse de 

pe platformele online nu se pot adresa autorităţii pentru protecţia consumatorilor în 

cazul în care sunt înşelaţi de comercianţii respectivi, aceştia nefiind beneficiari ai 

protecţiei legislative din domeniu la achiziţiile online de la astfel de persoane 

fizice. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Vizita de lucru a premierului la Bruxelles continuă; pe agendă - întâlnire cu 

preşedintele PE 

Miercuri, Ludovic Orban se întâlneşte cu preşedintele Parlamentului European, 

David Sassoli, cei doi urmând să susţină o conferinţă de presă comună. 

 

Totodată, premierul va semna în cartea de onoare a Parlamentului European şi va 

participa la reuniunea grupului PPE. 

 

Tot în cursul zilei de miercuri, Ludovic Orban are întrevederi cu preşedintele 

grupului PPE, Manfred Weber, precum şi cu lideri ai altor grupuri parlamentare, 

printre care şi cu preşedintele Grupului Renew Europe din PE, Dacian Cioloş. 
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De asemenea, premierul va avea, la sediul Comisiei Europene, întrevederi 

bilaterale cu Margrethe Vestager şi Valdis Dombrovskis, vicepreşedinţi executivi 

ai CE, precum şi cu Adina Vălean, comisar european pentru Transport. Programul 

include şi o întâlnire cu europarlamentarii români, care va avea loc la sediul 

Reprezentanţei Permanente a României la UE. 

 

Marţi, în prima zi a vizitei, premierul s-a întâlnit cu preşedintele Consiliului 

European, Charles Michel. Şeful Guvernului a purtat discuţii şi cu negociatorul-şef 

al Uniunii pentru retragerea Regatului Unit din UE, Michel Barnier, comisarul 

european pentru Vecinătate şi extindere, Oliver Varhelyi, cu vicepreşedintele 

executiv al CE, Frans Timmermans, şi cu Johannes Hann, comisar european pentru 

Buget şi resurse umane. 

 

Vizita de lucru la Bruxelles a premierului se încheie joi, când are programate 

întâlniri cu preşedintele Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, dar şi cu 

oficiali ai NATO.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Deputat UDMR: Nu ne speriem, mergem mai departe cu statutul de 

autonomie a Ținutului Secuiesc. Ceea ce facem este constituţional și nu o să ne 

oprim 

Deputatul UDMR Kulcsar Terza Jozsef, unul dintre inițiatorii noului proiect de 

lege al UDMR privind autonomia Ținutului Secuiesc, spune că nu este intimidat de 

demersurile făcute de liderii unor sindicate care au sesizat conducerea 

Parlamentului susţinând că iniţiativa legislativă încalcă flagrant Constituţia şi 

condiţiile tratatelor de aderare a României la NATO şi UE. Deputatul UDMR 

susține că este vorba despre o incitare la ură şi o intoxicare a opiniei publice, că 

demersul este constituţional şi legal, iar UDMR nu se va opri. 
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În 18 decembrie, deputații Zsolt-Istvan Biro şi József-György Kulcsar-Terza au 

depus la Camera Deputaților o propunere legislativă prin care Ţinutul Secuiesc să 

devină regiune autonomă cu personalitate juridică în României, iar limbile 

maghiară şi română să fie folosite în instituţiile publice de către cetăţenii 

domiciliaţi în Ţinutul Secuiesc. 

Liderii Sindicatului Cadrelor Militare Disponibilizate şi Federaţiei Sindicatelor 

Transportatorilor Feroviari din România au transmis o sesizare preşedinţilor 

Camerei Deputaţilor şi Senatului în care susţin că iniţiativa legislativă încalcă 

flagrant Constituţia şi condiţiile tratatelor de aderare a României la NATO şi UE și 

cer respingerea proiectului, susţinând că se "pregăteşte segregarea pe criterii etnice 

şi declanşarea unui conflict secesionist, eventual armat, în centrul ţării". 

"Este revoltător, din punctul nostru de vedere, ceea ce se întâmplă. Eu nu cred că 

am ajuns până acolo că doi lideri sindicali s-au aşezat la o masă (...) şi şi-au dat 

seama că au ură faţă de maghiari. Este clar, din punctul meu de vedere, că 

instituţiile din umbră îi coordonează şi este revoltător ce spun ei în această 

sesizare. Ei spun despre 18 articole din Constituţie care ar fi încălcate. (...) Mai 

grav e că ei vorbesc de infracţiune flagrantă. Care este infracţiunea? Că am 

introdus acest proiect de lege în Parlamentul României? Eu, ca deputat, pot să fac 

propuneri de legi, să modific, să fac propuneri de modificare a legilor, care este 

problema? Nu văd unde este infracţiunea. (...) Iar cel mai grav lucru este că dânşii 

vorbesc de război şi de arme. Deci, nu pot să îmi dau seama cum îşi pot dânşii 

închipui şi cum îşi permit aşa ceva. Noi totdeauna am spus că luptăm paşnic pentru 

drepturile noastre, ale comunităţii maghiare", a reacționat Kulcsar Terza Jozsef, 

marți, într-o conferinţă de presă, potrivit Agerpres. 

El susţine că statutul de autonomie nu încalcă nicio lege internă sau internaţională, 

dimpotrivă, urmează modele europene și că UDMR nu se va opri. 

"Este o incitare la ură şi mai este şi o intoxicare a opiniei publice. Ceea ce facem 

noi este constituţional şi legal şi nu o să ne oprim. Nu ne sperie, şi pe mine nu mă 

sperie, declaraţia şi paşii făcuţi de dânşii. Ceea ce fac eu, şi am făcut până acum şi 

o să fac în continuare este legal şi constituţional, nu încalcă nicio normă 

internaţională, nicio lege sau Constituţia României.  
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Deci, o să mergem pe drumul pe care am început, acum doi ani am iniţiat proiectul 

de lege pentru autonomia Ţinutului Secuiesc în Parlament, a fost dezbătut, nu s-a 

întâmplat nimic în sensul rău, deci, s-a discutat cât s-a discutat, dar s-a discutat 

civilizat şi normal. Eu asta aştept şi acum, să discutăm despre problemele noastre şi 

eu ştiu şi sper să am parteneri pe această temă şi o să am, fiindcă ceea ce facem 

este legal. Este ceva normal, european. În Europa funcţionează mai multe 

autonomii teritoriale, nu este nicio problemă, dar acţiunea dânşilor acum, după 100 

de ani de la Trianon, vine cu un gust amar. (...) Le transmit şi pe această cale că noi 

o să mergem înainte şi Ţinutul Secuiesc a fost, va fi şi va rămâne", a afirmat 

Kulcsar. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 MApN întrerupe misiunile militarilor aflați în Irak. Cei 14 vor fi relocați 

într-o altă bază 

MApN a decis să întrerupă misiunile celor 14 militari români aflați în Irak, aceștia 

urmând a fi relocați, temporar, într-o altă bază a coaliției. Decizia vine în contextul 

tensiunilor din Orientul Mijlociu. 

„Ca urmare a deciziei luate la Reuniunea Consiliului Nord-Atlantic la nivel de 

ambasadori de luni, 6 ianuarie, de a suspenda temporar misiunea de instruire a 

trupelor irakiene, pe fondul escaladării tensiunilor din Orientul Mijlociu, 

Ministerul Apărării Naționale a întreprins măsurile necesare pentru întreruperea 

misiunilor de instruire și consiliere efectuate de militarii români dislocați în Irak. 

Astfel, pentru asigurarea siguranței personalului, cei 14 militari români care erau în 

misiune în Irak vor fi relocați temporar într-o altă bază a coaliției”, se arată într-un 

comunicat transmis de Ministerul Apărării. 

Misiunile militarilor români se axau pe activități de pregătire și formare a 

instructorilor irakieni din sistemul militar, consilierea oficialilor din Ministerul 

irakian al Apărării și din alte instituții responsabile pentru reformarea sectorului de 

securitate și creșterea capacității operaționale a Forțelor Armate ale Republicii 

Irak. 
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„Decizia României este în deplină concordanță cu poziția aliată exprimată în 

cadrul reuniunii de ieri, și, în funcție de evoluția situației din zonă, militarii 

români sunt pregătiți să își reia misiunile. România rămâne ferm angajată în 

lupta împotriva terorismului internațional, atât în format aliat, cât și alături 

de partenerii din cadrul Coaliției Globale anti-ISIS”, mai arată sursa citată. 

Relațiile între SUA și Iran sunt extrem de tensionate după ce armata americană l-a 

asasinat vineri dimineaţă, în capitala Irakului, Bagdad, pe generalul Qassem 

Soleimani, comandantul Forţei Quds din cadrul Gardienilor Revoluţiei din Iran. 

Ca reacție, autoritățile iraniene au lansat mai multe amenințări la adresa Statelor 

Unite. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Klaus Iohannis: Situația din Irak ne privește / Singura soluție pentru criză 

este o abordare calmă, diplomatică, revenirea la calm în această zonă 

Situația din Irak, după eliminarea generalului iranian Qassem Soleimani de către 

Statele Unite, privește și România, care are „foarte mulți cetățeni români care 

trăiesc și muncesc în zona Orientului Mijlociu” și în Irak, dar și militari în această 

țară, a declarat marți președintele Klaus Iohannis, care a făcut apel la „o abordare 

calmă, diplomatică, o descaladare” și „revenirea la un calm în această zonă”. 

 

„Parteneriatul Strategic cu Statele Unite este solid și funcționează foarte bine, iar 

scutul de la Deveselu este o parte a sistemului defensiv NATO și este foarte bine 

că funcționează optimal. Aici nu văd niciun fel de probleme, însă trebuie să fim 

realiști. Situația din Irak ne privește, fiindcă noi avem foarte mulți cetățeni români 

care trăiesc și muncesc în zona Orientului Mijlociu, avem oameni și în Irak, avem 

oameni și în alte țări din zonă, știți foarte bine. Avem reprezentanțe și, în acest 

sens, sunt o serie de cetățeni români expuși în zonă”, a declarat președintele 

Iohannis, întrebat în Germania de un ziarist dacă situația din Orientul Mijlociu are 

vreo implicație specială pentru România, alta decât pentru Uniunea Europeană. 
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Klaus Iohannis a arătat că România are militari staționați în Irak, care fac parte din 

forțele NATO care participă în diferite proiecte de pregătire. 

 

„Sunt instructori care sunt din partea noastră acolo și, evident, siguranța lor ne 

preocupă. O parte din militarii noștri au fost deja relocați. Deci tema este foarte 

importantă pentru noi. Eu personal îi acord foarte multă atenție. Sunt în contact 

permanent cu Guvernul și în special cu miniștrii care se ocupă de aceste chestiuni, 

în speță Externele și Apărarea, și sunt convins că singura soluție pentru această 

criză care a apărut – nu putem să îi spunem altfel – este o abordare calmă, 

diplomatică, o descaladare, cum se numește, și revenirea la un calm în această 

zonă”, a mai spus președintele Iohannis. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 NATO și-a suspendat misiunea de instruire din Irak și retrage o parte din 

personal. Teheranul spune că are 13 scenarii de ripostă și monitorizează 

bazele americane din regiune 

Tensiunea în Orientul Mijlociu a atins cote maxime. Irakul a cerut plecarea 

trupelor străine de pe teritoriul său. Mai multe țări NATO au început operațiunile 

de relocare a militarilor staționați aici. Secretarul de stat Mike Pompeo a apărat 

marți legalitatea acțiunilor americane împotriva lui Soleimani, care pregătea 

operațiuni contra SUA. Potrivit CNN, trupele americane din Orientul Mijlociu sunt 

în stare de alertă din cauza unor posibile atacuri cu drone iraniene. 

Fierbere militară și politică și milioane de oameni în stradă în Orientul Mijlociu. 

În Kerman, orașul natal al generalului Soleimani, a avut loc o nouă procesiune 

funerară uriașă înaintea înmormântării. 

Generalul Qassem Soleimani a fost considerat al doilea cel mai puternic om din 

Iran, după liderul suprem Khamenei, și artizanul strategiei militare iraniene în 

Orientul Mijlociu. 
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SUA l-au perceput ca pe un terorist, o amenințare pentru trupele americane. Șeful 

diplomației, Mike Pompeo, a dezmințit afirmațiile Iranului că generalul Soleimani 

s-ar fi aflat la Bagdad într-o misiune diplomatică pașnică. 

Mike Pompeo: "Departamentul Apărării a făcut o muncă excelentă, iar 

preşedintele a avut o bază complet legală, adecvată şi decizia se încadrează 

perfect în strategia noastră de contracarare a ameninţării maligne a Iranului". 

Teheranul spune că are 13 scenarii de ripostă și monitorizează bazele americane 

din regiune. 

Mohammad Javad Zarif, ministrul iranian de Externe: "Statele Unite trebuie să 

primească un răspuns definitiv şi sigur pentru actul său revoltător, într-un 

moment  şi într-un loc unde vor simţi cea mai mare durere". 

SUA au refuzat să acorde viza de intrare ministrului iranian de Externe, care urma 

să participe joi la o reuniune la ONU. 

"Moarte Americii! Fără compromis! Răzbunare!". Aceasta este atmosfera în care s-

a votat în Parlamentul iranian o lege ce califică forțele americane drept teroriste. 

Se cere retragerea lor din regiune. 

NATO și-a suspendat misiunea de instruire din Irak și retrage temporar o parte din 

personal. Germania a anunțat reducerea cu o treime a contingentului de 120 de 

militari. Vor fi transferați în Iordania și Kuweit. Slovacia și-a relocat în afara 

Irakului cei 7 militari din misiunea NATO. 

Franța a anunțat că, deocamdată, nu reduce efectivele din Irak. 

Au fost și momente de confuzie privind situația trupelor americane. Secretarul 

Apărării a declarat că nu a fost luată vreo decizie de retragere, după ce mai multe 

agenții de presă au relatat că armata americană a transmis guvernului irakian o 

scrisoare în care informează asupra repoziționării, în sensul unei retrageri în 

siguranță din Irak. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 


